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فعالان اقتصادی مناطق آزاد کشور در شرایط
 تحریم خوب عمل کرده اند 

اقتصاد کیش -  مشــاور رییس جمهور و دبیر 
شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: فعالان 
اقتصــادی مناطق آزاد در شــرایط کرونایی و تحریم 

شاهکار کرده اند . 
به گــزارش اقتصاد کیــش  حمیدرضا مومنی 
در نشســت با فعالان اقتصادی منطقــه آزاد انزلی با 
قدردانــی از تلاش فعالان اقتصادی و صادرکنندگان 
در شرایط شیوع ویروس کرونا و تحریم کشور افزود: 
فعالان اقتصادی در هشــت سال گذشته با برگزاری 
رویدادهــای افتتاح مناطــق آزاد و ویژه به صورت 
ارتباط تصویری با ریاســت جمهوری، 6 رویداد را 
به خود اختصاص داده و میزان سرمایه گذاری فعالان 
اقتصــادی در این 6 رویــداد بیش از 48 هزار میلیارد 
تومان بوده که نســبت به بودجــه 60 هزار میلیاردی 
کشــور و فعالیت 26 دستگاه اجرایی در سطح ملی، 
بیانگر عملکرد بی نظیــر فعالان اقتصادی در مناطق 

آزاد و ویژه اقتصادی است.
مومنی با اشاره به برگزاری نشست های تخصصی 
با فعالان اقتصادی اظهار داشــت: در دوره نخســت 
سفرهای کاری به مناطق آزاد کشور 182 مشکل رفع شد 
و پس از تشکیل کارگروه های تخصصی 181 مشکل 
در ســطح ملی و بین مناطق آزاد کشور برطرف شد و 
تقاضــا دارم همه فعالان اقتصادی پای کار آمده و برای 
رفع موانع، پیشنهادات خود را به دبیرخانه شورایعالی 
مناطــق آزاد و ویژه اقتصــادی ارائه دهند.وی در ادامه 

لجستیک را به عنوان یک مولفه کلیدی در مناطق آزاد 
دانســت و افزود: لجستیک به عنوان یکی از مهم ترین 
ظرفیت های مغفول مناطق آزاد به ویژه منطقه آزاد انزلی 
بوده که با تقویت این بخش علاوه بر افزایش درآمدها در 
حوزه اقتصادی، بستر لازم برای توسعه مراودات تجاری 
فراهم خواهد شد و در دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی، شــورای لجستیک ایجاد شده است.

مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد انزلی در این نشست با 
قدردانی از فعالان اقتصادی گفت: فعالان اقتصادی در 
این شرایط کرونایی با به چرخش درآوردن چرخ های 
اقتصاد علاوه بر تامین نیاز کشور و ایجاد اشتغال در زمینه 

صادرات نیز عملکرد شایسته تقدیر داشتند.

علی اوســط اکبری مقــدم در ادامه به پیگیری 
خواسته های فعالان اقتصادی در سطح استانی و ملی 
اشاره و خاطرنشان کرد: با توجه به تشکیل کارگروه 
هــای مختلــف در زمینه های اقتصــادی، بندری، 
عمرانی، امور مالی و مالیاتی مشکلاتی در این حوزه 
رفع شــد و برای رفع موانع و مشکلات رایزنی های 
لازم با مدیران اســتانی و ســطح ملی انجام شده که 
برخی از مشــکلات و موانع رفع و برخی دیگر در 
دســت اقدام اســت.اکبری مقدم با اشاره به جایگاه 
ویژه این منطقه در اتحادیه گمرکی اوراســیا، یکی 
از خواســته های مهم منطقه آزاد انزلی را اســتقرار 

دبیرخانه اوراسیا در منطقه آزاد انزلی دانست.

اقتصــاد کیش -  امام جمعه کیش گفت: حجاب امری فطری اســت که 
خداوند در وجود همه انسان ها به ودیعه گذاشته است.

به گزارش اقتصاد  کیش، حجت الاســلام حســن زاده درمراسم اختتاحیه 
جشنواره سراسری گوهر فاطمی گفت: با توجه به فطری بودن حجاب اگر امری 

بر خلاف حجاب باشد آن امر تحمیلی و برخلاف فطرت انسانهاست.
وی افزود: حجاب و عفاف به بانوان اختصاص ندارد و مردان نیز باید لباس 

و پوشش مناسب واخلاقی درجامعه داشته باشند.
امام جمعه کیش با قدردانی از اقدامات فرهنگی شورای امر به معروف ونهی 
ازمنکر و در راس آن نیروی انتظامی گفت: امسال برنامه های خوبی در این راستا 
و برای تکمیل وگسترش فرهنگ عفاف وحجاب درکیش تدارک دیده شده است.
وی گفت: مردم باید به این باور برســند که پوشــش اسلامی به نفع آن ها و 

ارتقائ جامعه است.
جانشین فرماندهی انتظامی ویژه کیش نیز حضور پلیس و بانوان فعال مردمی 
در بازارها، معابر، بندرگاه و فرودگاه جزیره کیش و اهدای شاخه گل و تذکر زبانی 
در عین حفظ کرامت انسانی را جزو اقدامات فرهنگی این نیرو برای نهادینه کردن 

فرهنگ عفاف وحجاب در جزیره کیش برشمرد.
حجت الاسلام حسینی رئیس عقیدتی سیاسی فرماندهی انتظامی کیش نیز 
با بیان اینکه هر امرفرهنگی و اعتقادی ازخانواده شکل می گیرد، گفت: با برگزاری 
کلاس ها و دوره های آموزشــی برای خانواده های کارکنان نیروی انتظامی سعی 

درترویج این شعایر دربین خانواده های نیروی انتظامی داریم.
خسروی مدیر اموربانوان معاونت فرهنگی اجتماعی کیش نیز گفت: برای 
ترویج این فریضه باید در کنار امور فرهنگی درصدد اجرای برنامه هایی باشــیم 

که بتواند بر باور ها و اعتقادات مردم تاثیرعمیق تر و ریشه دارتری داشته باشد.

 بازدید سرپرست شرکت عمران ، آب و 
خدمات کیش  از محلات بومی نشین  کیش 

اقتصاد کیش -  سرپرســت شــرکت عمران، آب و خدمات کیش ، هدف 
بازدید از محلات سطح شهر از جمله سفین قدیم و شهرک کرمانشاهان را دیدار 
چهره به چهره با شــهروندان، اطلاع دقیق از مشــکلات شهری و تسریع در حل 

آنها عنوان کرد. 
به گزارش اقتصاد کیش، عبدالنبی شــرفی سرپرســت شرکت عمران، آب و 
خدمات و جمعی از معاونان شــرکت، عصر یکشــنبه بیستم تیر از سفین قدیم و  

شهرک کرمانشاهان بازدید کردند.
عبدالنبی شرفی با بیان اینکه بازدید از سفین قدیم و کرمانشاهان با هدف دیدار 
چهره به چهره با شهروندان و اطلاع دقیق از مشکلات موجود در این محلات به 
شــکل مستمر در دستور کار معاونت خدمات شهری و امور  شهرسازی شرکت 
عمران، آب و خدمات کیش قرار دارد تصریح کرد: مشــاهده مسائل و مشکلات 
ســفین قدیم و شهرک کرمانشاهان از نزدیک موجب می شود مردم مطالبات خود 
را با مســئولان در میان گذاشــته و برخی اقدامات ســریع تر انجام شــود که این 
موضوع در بازدیدهایی که تاکنون انجام شــده منجر به کسب رضایت شهروندان 
شــده اســت. به طوری که در برخی موارد تا 24 ساعت پس از بازدید، مشکلات 

موجود رفع شده است.
سرپرســت شــرکت عمران، آب و خدمات کیش مزایای بازدید از محله 
های مختلف شــهر را فراتر از رفع مشــکلات در هر منطقه عنوان کرد و افزود : 
علاوه بر رفع معضلات نقاط مختلف شهر، در این بازدیدها می توان ظرفیت های 
این نقاط را به شــکل دقیق تر مورد رصد و پایش قرار داد و با برنامه ریزی های 
اصولی، نقاط مختلف شــهر را به ســمت آبادانی و توسعه یافتگی رهنمون کرد.

شــرفی افزود: در این بازدیدها بر حســب ویژگی ها و مشکلات سفین قدیم و 
شــهرک کرمانشاهان، مسئولانی از معاونت خدمات شهری، امور شهرسازی در 
حوزه های مختلف شرکت می کنند تا موارد مطرح شده به صورت تخصصی تر 

و سریع تر دنبال شود.

توضیحات دکتر جعفر آهنگران مدیر عامل سازمان 
منطقه آزاد کیش پیرامون موضوع نقد روز روزنامه 

اقتصاد کیش با عنوان "کیش هم مثل بقیه! "

باسلام به  همه عزیزان 
همین دقت ها و حساسیت های مقدس است که من به عنوان خدمتگزارتان 
بخود جرات دادم با توجه به شکل گیری نسبی حکمروایی موثر محلی؛ کیش برای 
همه را گفتمانی بدانم که تضمین کننده آینده جزیره زیبایمان و مخاطرات در کمین ما 
را به شدت کاهش می دهد ..... اگر چه شاید بدلیل عدم توانایی سازمان و درگیری های 
روزمره هنوز این رویکرد راهبردی به یک مطالبه عمومی و فراگیر تبدیل نشده است؛ 
البته امیدم بویژه به تشکل هایی  همانند انجمن سرمایه گذاران و مجمع سازندگان 

و....؛ بیش از دیگر گروه هایی است که گویا به حاشیه بیش از متن علاقه مندند؛.....
طرح مباحثی مثل همین اصلاح ساختار در زمره مواردی است که مرا به چنین 

تشکل های مدنی  علاقه مند کرده است .... ؛
البته در همین جا هم باید اطهار شرمندگی کنم که بعضا نتوانستیم آن طور که باید 
پاسخگوی سرمایه گذاران دارای مشکل با سازمان باشیم نه این که نخواسته ایم بلکه 
شــرایط مبتلابه و پایان کار دولت و حاشیه سازی های بي پایه و اساس و همچنین 
مسائل قابل توجه و مهمی که به هر دلیلی قابل طرح نیست دست مان را قدری بسته 
است با این همه تمام همت مان را بکار گرفته ایم که از بار شرمندگی مان مخصوصا 

در خصوص فعالان معمر و معتبر به کاهیم...
از خدا هم کمک می خواهیم که بتوانیم نیت خیرمان را جامه عمل بپوشانیم 
با همکاری هم و مثل همیشــه که از روز اول نگاهم به شــما و دستان سازنده تان 

بود و هست؛ ....؛
اما در مورد ســاختار...؛ به هنگام تدوین بودجه امسال که با مسئولیت خودم 
در دبیرخانه به ســرانجام رسید پیرو مصوبات سال های قبل کارگروه تخصصی 
شــورای عالی دبیرخانه را موظف کرد تا با هدف کاهش نیروی انسانی ساختار را 

کوچک سازی کند برای چابک کردن سازمان ها؛
کمیته منتخب اصلاح ســاختار کارگروه کارها را که از ســال قبل شروع کرده 
بود با حضور مسئولان سازمان ها ادامه داد تا بدین جا رسید ...؛ از حق نباید گذشت 
که دبیرخانه هم با سازمان ها همراهی داشته و دارد ولی اعضایی از کارگروه چندان 

همکاری نداشتند و اما موضع سازمان ما هماهنگ با دبیرخانه چیزی جز این نبود:
1- زمانه ابلاغ ســاختار خشــک و نا منعطف با توجه به تغییرات پرشتاب و 
غیر ارادی محیط برون سازمانی گذشته و الان سازمان های باید بتوانند با ساختار 

منطعف کنشگر اجتماعی باشند نه منفعل ...؛ 
2- از ابتدا نظرم این بوده و هست که مناطق با هم به لحاظ ماهیت ماموریت 
و کارکردها تا حدودی متفاوتند حکم واحد اشتباه و کمکی به سازمان ها حتی برای 
چابک ســازی نخواهد کرد ....؛ تعدیل اگر بر فرض برای کارگروه؛ منطقی هم به 

نظر برسد در شرایط کنونی حتما و قطعا امکانپذیر نیست؛
۳- در جلسه اخیر مدیران عامل قرار شد تا پایان هفته نظرات مان را ارائه دهیم 

که حتما این کار را انجام خواهیم داد؛
بزرگترین چالش ما حوزه معاونت گردشگری است اگر چه دیگر مناطق چندان 

مشکلی با این سازگار ندارند؛
۳- در پی تقویت محیط زیســت نیز هستیم و قطعا باید تا مدیریت مستقل پا 

فشاری می کنیم؛
۵- قبلا هم در زمان مسئولیت در دبیرخانه پیشنهاد موکدم این بود حداقل ۳0 
درصد چارت به ماموریت های متفاوت هر منطقه اختصاص یابد؛ الان هم راه حل 

را همین می دانم؛
6- در جلسه کارگروه مطرح کردم و بعضی اعضای کارگروه هم همراهی کردند 
؛ الان در پایان دولت همان طور که چند تبصره مهم بودجه سال جاری به هر دلیلی 
باجرا در نیامده یا به عهده تعویق گذاشته شد می توان با تبصره اصلاح ساختار هم 

همین گونه عمل کرد؛
۷- حجم کارهای معاونت فرهنگی اجتماعی اجازه بارسنگین دیگری را نمی 
دهد و متاسفانه هنوز نتوانستیم  کارگروه را توجیه کنیم که سازمان ما متولی جزیره 

است نه صرفا یک مسئول منطقه آزاد؛ لذا مدام میگویند کارها را واگذار کنید و ....؛
در خاتمه باز می گویم دبیرخانه در این مورد نیز؛ با مناطق همراه است و به همین 
خاطر آخرین تلاش های خود را برای تامین نظر حداکثری مناطق در دستور کار دارد؛
وظیفــه می دانم از همه توان و طرفیت مان برای نگهداشــت معاونت مهم و 

استراتژیک گردشگری برای کیش استفاده می کنیم؛
شاد باشید و نیک فرجام.... دوستدارتان.... آهنگران) جزیره زیبای کیش( 
1400/4/21

امام جمعه کیش ؛

حجاب امری فطری در وجود انسان 
بشمار میرود 

مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد:

بمنظور  شناسایی  و رفع مشکلات صورت گرفت؛ 

جمع آوری روزانه ١٣٠ هزار کیلو 
پسماند در کیش 

اقتصاد کیش -  مدیریت پسماند و امور مناطق شرکت عمران، آب و خدمات 
منطقه آزاد کیش از جمع آوری روزانه 1۳0 هزار کیلوگرم پسماند خبر داد.

به گزارش اقتصاد  کیش، اداره پســماند و امور مناطق شرکت عمران، آب و 
خدمات کیش اعلام کرد: با توجه به ضرورت حفاظت از محیط زیست و امکان 
بازگشت برخی از پسماند ها به چرخه تولید، از ابتدای امسال طرح تفکیک پسماند 

از مبدا به عنوان یک اولویت مهم مورد توجه قرار گرفته است.
در سه ماه نخست امسال حدود 12 میلیون کیلوگرم پسماند جمع آوری شده 
و این زباله ها توسط عوامل خدمات شهری به صورت مکانیزه جمع آوری و پس 

از توزین وارد کارخانه تفکیک و پردازش می شود.
مــواد تفکیکی قابل بازیافت، پس از مراحل جدا ســازی به چرخه تولید بر 

می گردد و مواد آلی پس از فرایند، جهت تولید کود کمپوست استفاده می شود.
شرکت عمران، آب و خدمات کیش با همکاری مردم به دنبال کاهش تولید 
زباله و پسماند های خانگی و تفکیک از مبدا، به صورت موفقیت امیز وکامل است.
در این مدت علاوه بر زباله های شــهری، و ضایعات فضای ســبز، ضایعات 
حجیم شــهری و زباله های بیمارســتانی در جزیره کیش جمع آوری و به سایت 

بازیافت منتقل شدند.
طرح تفکیک از مبدا پســماندها، ارتقا ســطح آگاهی عمومی در ارتباط با 
کاهش تولید زباله، جلب مشارکت شهروندان در دفع بهداشتی زباله، اطلاع رسانی 
درخصوص فواید بازیافت و بازگشت مواد قابل استفاده به چرخه تولید و همچنین 
آموزش و تشویق عموم به تفکیک پسماند های خشک و تر از اهداف برنامه های 
آتی شــرکت برای تقویت روند احرای طرح تفکیک پسماند از میداء با مشارکت 

ساکنان کیش است.
به طور متوسط ماهانه ۳۵0 نفر در بخش رفت و روب و ساماندهی شهری، 
جمع آوری زباله وتفکیک زباله از مبدأ فعالیت دارند و 2 هزار کانتینر برای جمع 
آوری زباله وجود دارد و بطور متوســط در هر ماه ۹ خودرو جمع آوری پسماند، 
1۷ خودرو جمع آوری ضایعات قابل بازیافت، برای انجام عملیات فرایند مدیریت 

پسماند در حال فعالیت هستند.

70 درصد قانون مناطق آزاد  بعلت تضاد با منافع 
دستگاههای اجرایی عملی نشده است  

اقتصاد کیش -  در شرایطی که دنیا 
و به  ویژه در کشورهای همسایه ما برای 
جذب سرمایه و سرمایه  گذار فرش قرمز 
پهن کرده  اند و انواع مزایا را به ســرمایه  
گذاران و کارآفرینان پیشنهاد می  دهند، 
گرفتــن حداقل مزیت  ها از ســرمایه 
 گذاران موجب می  شود تا شانس جذب 
سرمایه  گذاری خارجی را از دست داده و 
سرمایه های داخلی را به حضور در دیگر 

کشورها هدایت کنیم. 
مصوبه حذف معافیت مالیات بر 
ارزش افزوده در مناطق آزاد از پرداخت 
مالیات با قوانین دیگر وضع شده برای 
مناطق آزاد مغایرت دارد و با اصل فلسفه 
ایجاد این مناطق آزاد نیز در تضاد است. 
برای بررســی بیشتر ابعاد مصوبه 
مجلس شورای اسلامی در بودجه سال 
1400 که معافیت مناطق آزاد از مالیات 
بــر ارزش افزوده را لغو کرده اســت با 
رحمان ســادات نجفــی رئیس هیئت 
مدیره شــورای هماهنگی و همکاری 
فعالین اقتصادی مناطق آزاد گفتگویی 

انجام شده  است که می خوانید
** روند شکل  گیری مناطق آزاد 
در ایــران و اجرای قوانین ناظر  بر این 

حوزه چگونه است؟
یکــی از اهداف مناطــق آزاد این 
است که حلقه واسط بین اقتصاد ملی و 
اقتصاد بین المللی با کمترین بورکراسی 
و قوانین دست و پاگیر باشند تا فعالینی 
که در این مناطق سرمایه گذاری می کنند 
بتوانند چابک تر عمل کنند. در واقع نهایتا 
مدل های کوچک اقتصــادی را در این 
مناطــق تجربه کنیم و در صورت موفق 
بودن به اقتصاد ملی تســریع پیدا کند. با 
ایــن هدف البته با الگوبرداری از مناطق 
آزاد جهان ما به سمت تاسیس این مناطق 
رفتیم و در مجلس چهارم، قانون مناطق 
آزاد تدوین و تقنین شد و در سال 1۳۷2 
برای اجرا ابلاغ گردید. ابتدا با سه منطقه 

کیش، قشم و چابهار کار آغاز شد.
اعتراف می  کنم قانون چگونگی 
مناطق آزاد ایران یکی از قوانین بســیار 
مترقی و پیشــرفته است با اینکه هنوز 
۷0 درصــد ظرفیت این قانون به علت 
تضاد منافع با دســتگاه  های حاکمیتی 
سرزمین اصلی به اجرا در نیامده است، 
اما با ۳0 درصدی که اجرا شده توانسته به 
عنوان یک الگوی اقتصادی کمک شایان 

توجهی به اقتصاد ملی کند. 
در همه جای دنیــا مناطق آزاد در 
هنگام تاسیس با بودجه دولتی و ایجاد 

زیرســاخت های لازم توسط دولت  ها 
شــکل می  گیرند اما در ایران برعکس 
ایــن روند را طی کردیم. مناطق محروم 
و عموما نقاط صفر مرزی را مورد هدف 
قرار دادیم و بدون بودجه دولتی و بدون 
ایجاد زیرســاخت اقدام کردیم. مزایای 
قانونی که شــاخص ترین آنها معافیت  
های مالیاتی، گمرکی و بانکی اســت و  
مهمترین آنها که تا کنون به اجرا درآمده 
معافیت مالیاتی بوده، آن هم برای دوره 
مشــخص و معافیت  های هم در امور 
گمرکی داشته ایم. اگر همین معافیت  ها 
هم نبود قطعا هیچ سرمایه  گذاری اتفاق 
نمی  افتاد. ما با این مزایا سرمایه  گذاران را 
جذب کردیم و از محل درآمدهای که از 
فعالیت همین بخش خصوصی مناطق 
آزاد احصا کرده ایم زیرساخت  ها را هم 

بدون بودجه دولتی فراهم نموده  ایم. 
امروز وقتی مناطــق آزاد را مورد 
قضاوت قرار می دهیم. شــرط انصاف 
رعایت نمی  شــود و مناطق خودمان را 
با مناطق آزاد دنیا مقایسه می  کنیم، ولی 
توجه نمی کنیم که ما به این مناطق آزاد 
چــه داده ایم که امــروز طلب می کنیم. 
یعنی چه کمکی کرده ایم که امروز توقع 
داریم مناطق آزاد کشورمان مانند مناطق 
دیگر کشورهای دنیا که با حمایت  های 
دولت هایشــان شکل گرفته و پیشرفته 

باشند.
** تصمیم حــذف معافیت 
مالیــات از پرداخت بر ارزش افزوده 

مناطق آزاد، چگونه اتخاذ شد؟
متاسفانه مجلس شورای اسلامی 
در تصویــب بودجه ســال 1400 بنا به 
پیشــنهاد کمسیون تلفیق و در تبصره 6 
این قانون، اخذ مالیات بر ارزش افزوده 
را به مناطق آزاد تسری داده است و چون 
این اتفاق در روزهای پایانی سال 1۳۹۹ 
افتاد فرصتی برای دفاع و پیگیری برای 

شورای عالی مناطق آزاد فراهم نشد.
نکته قابل تامــل اینکه در جریان  
اتخاذ این تصمیم از دولت و تشکل های 
رســمی و قانونی فعــال در مناطق آزاد 
کشور نظرخواهی نشد و حتی از دولت 
اضافه شده است تبصره به لایحه بودجه 
بی خبــر بود و در نهایت؛ ابتدای ســال 

جاری از این تصمیم مطلع شدیم.
** وضعیت فعالان اقتصادی 
مناطق آزاد پس از اتخاذ این تصمیم 

را چگونه ارزیابی می کنید؟
 این موضوع مشکلات فراوانی را 
به چند جهت ایجاد کرده  است. نخست 

آنکــه، اجرای این قانــون در تناقض و 
مغایرت با قوانین مناطق آزاد اســت و 
در واقع  با روح و فلســفه قانون مناطق 
آزاد در تضاد است. از طرفی چون تا این 
لحظه الگو یا شیوه نامه مشخصی برای 
اجرای این بخــش در مناطق آزاد ابلاغ 
نشــده  است و شورای عالی مناطق آزاد 
و سازمان امور مالیاتی در این خصوص 
به اجماع نرســیده اند، فعالان اقتصادی 
مناطق آزاد در بلاتکلیفی و سردرگمی 

به سر می برند.
باید به این نکته توجه داشــت که 
هزینه سکونت و فعالیت در این مناطق 
تفاوت معنی داری در مقایسه با سرزمین 

اصلی دارد.
این شــرایط ادامه فعالیت را بسیار 
ســخت کرده است و بیم آن می رود که 
سرمایه گذارانی که با امید بسیار و تعلق 
خاطر با منافع ملی کشــور و در حالیکه 
می توانستند با تحمل مشکلات کمتر در 
کشورهای همسایه فعالیت کنند، مناطق 
آزاد را برای سرمایه  گذاری انتخاب کرده  
اند، از این شــرایط متأثر و ســرخورده 
شــده، تصمیم به تعطیلــی بنگاه های 
اقتصادی شان بگیرند. امیدواریم با احیای 
مجدد مزیت معافیت مالیات بر ارزش 
افزوده در مناطق آزاد از طریق مصوبه ای 
دیگر در مجلس شــورای اسلامی، این 

مشکل منتفی و نگرانی  ها رفع شود. 
** معافیت مالیاتی از مزیت  های 
مناطق آزاد محسوب می شود، حذف 
این امتیاز بر ســرمایه گذاری در این 

مناطق چه اثری می گذارد؟
معافیت های مالیاتی، قطعا یکی از 
شاخص ترین مزیت ها و امتیازاتی است 
که قانون گذار به درستی و حکیمانه برای 
جذب ســرمایه  گذاری در نظر گرفته 
است و اگز این مزیت مهم حذف شود، 

نتیجه ای جز فرار سرمایه ها ندارد. 
متاسفانه باید اذعان داشت، مقصد 
بخشی از سرمایه هایی که از مناطق آزاد 
خارج می شوند، داخل کشور نخواهد 
بود و این سرمایه ها به کشورهای دیگر 
خصوصا همسایگان مهاجرت می کنند.

گذشته از آثار مخرب این تصمیم 
بر سرمایه گذاری های پیشین، از این پس 
مناطق آزاد امتیازی برای جذب سرمایه 

نخواهند داشت.
به واقــع آنچه تاکنــون در این 
مناطــق رقم خــورده، در چارچوب 
رژیــم حقوقی بوده که در قالب قانون 
نحــوه اداره مناطــق آزاد اجرا شــده 
است. اگر این مزیت ها وجود نداشت 
قطعا جذب ســرمایه با مشــکلات 
عدیده ای روبرو بــود، چنانکه حفظ 
ســرمایه گذاران با این مشــکلاتی 
کــه از قانون ســرزمین اصلی به این 
مناطق تسری پیدا کرده، دچار مشکل 

خواهد شد. 
تســری قانون مالیــات بر ارزش 
افزوده به مناطق آزاد مثل این است که به 
یکی از کشورهای  همسایه، تکلیف شود 
که باید قانون مالیات بر ارزش افزوده ما را 
اجرا کند و مناطق آزاد، به عنوان بخشی 

که خارج از مرزهای گمرکی کشور قرار 
دارنــد، اخذ مالیات بر ارزش افزوده در 
این مناطق دقیقا مانند مالیات گرفتن از 
کشوری دیگر براساس قوانین مالیانی 

خودمان است.
** هدف از این مصوبه در قانون 
بودجه سال 1400 چه بوده و آیا منطقی 
اســت که برای تأمین کسری بودجه 

دولت چنین تصمیمی اتخاذ شود؟
واقعا اگر با چنین هدفی یعنی تامین 
کسری بودجه دولت، این قانون تسری 
پیدا کرده باشد، بیشتر شبیه یک فاجعه 
اســت.  کسانی با عشق، امید، عرق ملی 
و علاقــه به کشورشــان در این مناطق 
سرمایه گذاری کرده اند در حالی که می  
توانستند به کشــورهای دیگر بروند، 
امروز به دلیل مشــکلات دولت مانند 
کســری بوجه باید با چنین عهدشکنی 

قانونی بزرگی روبرو شوند.
اگر واقعا ریشه این تصمیم وجود 
چنین مشکلی است، دولت می تواند با 
شــفافیت و صداقت این موضوع را با 
مــردم مطرح و کمک بگیرد، اما راهکار 
درستی نیســت که اینگونه و تصویب 
چنین قانونی به ریشــه بخش مهمی از 

اقتاد کشور تیشه بزنیم.
 از نمایندگان مجلس درخواست 
می کنیــم با مطالعه و بررســی در مورد 
قوانینی که تصویب شده و اعتقاد داریم 
قوانین بســیار مترقی است، اما اجرایی 
نشده اســت، کشــور چه منافعی را از 
دســت و چه مضراتی را متحمل شده 
اســت تا اجازه ندهند بیش از این منافع 

ملی اقتصادی آسیب ببینند.
** باتوجه به اینکه مناطق آزاد از 
بخش هزینه ای بودجه مصوب کشور 
سهم ندارند، تأمین بخشی از درآمد، با 

چه منطق توجیه پذیر است؟
این هــدف که با مالیات بر ارزش 
افزوده بخشی از درآمد حاصل را برای 
تامین هزینه های اختصاص دهیم، شاید 
در ظاهر تصمیمی خوب بنظر برسد، اما 
قطعا سرمایه  گذارانی که برمبنای قانون 
ناظــر بر مناطق آزاد، اقدام به ســرمایه  
گذاری کرده اند و همچنین اقتصاد مناطق 

آزاد، آسیب جدی می بینند.
باید به این نکته نیز توجه داشت، 
کــه فعالان اقتصادی بابت بخشــی از 
فعالیت شــان که خارج از حریم مناطق 
اســت و همچنین بابت کالا یا خدماتی 
که به ســرزمین اصلی می فروشــند، 
مالیات هــای قانونی از جمله مالیات بر 
ارزش افــزوده را طبق قانون پرداخت 

می  کنند.
ســازمان امور مالیاتــی از محل 
پرداخت این مالیات هــا، درآمد قابل 
توجهی داشته  است، که دلیل آن شفافیت 
فعالان اقتصادی مناطق آزاد اســت که 
بی هیچ پرده پوشــی فعالیت هایشان را 
اظهــار می کنند و با تســری دادن این 
قوانیــن به مناطق آزاد، نه تنها درآمدی 
به منطقه و سازمان امور مالیاتی اضافه 
نخواهد شد. بلکه درآمدهای قبلی نیز 

به تدریج از بین می رود. 

سادات نجفی رئیس هیئت مدیره شورای هماهنگی و همکاری فعالین اقتصادی مناطق آزاد : 

برقراری پرواز یاسوج به کیش 
در آینده ای نزدیک 

اقتصاد کیش -  استاندار کهگیلویه و بویراحمد از برقراری پرواز یاسوج به 
کیش در آینده ای نزدیک خبر داد.

به گزارش اقتصاد  کیش، استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: تا قبل از پایان 
دولت موضوع اخذ مجوز مرز هوایی فرودگاه یاسوج و استقرار نمایندگی وزارت 

امور خارجه در استان اجرایی می شود.
حسین کلانتری با بیان اینکه تعیین مرز مجاز هوایی فرودگاه یاسوج به کمیته 
ویژه شورای امنیت ارسال شده است، افزود: در تلاش هستیم پرواز های خارجی 

از یاسوج انجام شود.
وی گفت: در هفته گذشته اولین پرواز یاسوج به مشهد از فرودگاه یاسوج 
انجام شد و در تلاش هستیم پرواز یاسوج به کیش نیز از فرودگاه مرکز استان 

راه اندازی شود.


